
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1886. Första Kammaren. N:o 23.

Lördagen den 3 April.
Kammaren sammanträdde kl. 1 e. m.

Justerades protokollet för den 27 sistlidne Mars.

Anmäldes och bordlädes:

Stats-Utskottets utlåtanden och memorial:
N:o 5 a, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående ett 

årligt anslag åt Hans Kongl. Höghet Hertigen af Gotland;
N:o 13, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 

nionde hufvudtitcl; och
N:o 41, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut uti åtskilliga 

frågor rörande regleringen af utgifterna under riksstatens femte huf- 
vudtitel;

Banko-Utskottets memorial N:o 9, med förslag till omröstningspro- 
posit:on i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut i fråga om an
vändandet af Riksbankens vinst för nästlidna år; samt

Lag-Utskottets utlåtande N:o 51, i anledning af Kongl. Maj ds pro
position angående bestämmelser om vård och förvaltning af Stock
holms stads allmänna begrafningsplatser.

Efter föredragning af ett från Andra Kammaren ankommet pro
tokollsutdrag, N:o 138, med delgifning af nämnda Kammares beslut 
rörande dess Tillfälliga. Utskotts utlåtande N:o 19, i anledning af väckt 
motion ^ om skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran om åläggande 
för trafikstyrelsen vid statens jernvägar att vid import af stenkol och 
cokes begagna svenska fartyg, beslöt Första Kammaren, på hemställan 
af Herr vice Talmannen, att hänvisa detta ärende till sitt Tillfälliga 
Utskott N:o 3.
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Om anslag 
till ersätt

ning åt värn- 
pligtsområ- 
denas befäl 

ni. fl.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande Stats-Utskottets 
den 30 och 31 sistlidne Mars bordlagda memorial N:o 39, med anled
ning af Kamrarnes skiljaktiga beslut i åtskilliga frågor rörande ansla
gen under fjerde hufvudtiteln.

1 pimsten.

Den föreslagna voteringspropositionen godkändes.

2 punkten.

Bifölls.

3 och d punkterna.

De föreslagna voteringspropositionerna godkändes.

5 punkten.

Grefve Sparre: När Stats-Utskottets betänkande angående regle
ringen af utgifterna under riksstatens fjerde hufvudtitel förekom till 
behandling i Kamrarne, beslöto båda Kamrarne bifall till hvad Ut
skottet i 10 punkten af detta sitt betänkande föreslagit. Momentet a) 
af denna punkt lyder, i den del detsamma på denna fråga in
verkar, sålunda: satt Riksdagen må----------godkänna devid statsråds
protokollet den 11 Januari 1886 fogade förslag till stat för Blekinge 
bataljon samt Hallands och Vesternorrlands bataljoner» etc. etc. Om 
jag går att sc, hvad dessa stater, hvilka återfinnas i Bilagan Litt. K 
till den Kong!, propositionen, innehålla, finner jag, att de upptaga 
dels dagaflöning, att utgå för tjenstgöring mellan de årliga vapen- 
öfningarna jemte beväringens redovisning »från anslaget till ersättning 
åt värnpligtsområäenas befäls samt utgöra, för bataljonschef 4 kronor, 
regementsläkare, kapten och regementsqvartermästare 3 kronor, löjtnant 
och underlöjtnant 2 kronor, fanjunkare och regementstrumslagare 1 
krona samt bataljonsadjutant, sergeant och spel 40 öre, och dels por
tion, att åtnjutas af underofficerare och spel under vapenöfningar i 
likhet med beväringsmanskapet samt utgå för tjenstgöring under d n 
öfriga tiden af året jemte beväringens redovisning »från anslaget till 
ersättning åt värnpligtsområäenas befäl.

Vid' behandlingen sedermera af 12 punkten i Utskottets betän
kande beslöt Första Kammaren, att Kong!. Maj:ts förslag skulle på 
det sätt bifallas, att Riksdagen, för tillämpning under år 1887 af den 
nya värnpligtslagens föreskrifter angående de värnpligtiges inskrifning, 
redovisning m. m., på extra stat för år 1887 under fjerde hufvud
titeln beviljade ett anslag å 150,000 kronor, hvaremot förslaget blef 
af Andra Kammaren helt och hållet afslaget.

Då nu, enligt min åsigt, genom Kamrarnes beslut i 10 punkten 
en utgift blifvit bestämd från detta anslag, synes det mig icke vara 
lämpligt att uppställa en voteringsproposition angående hela detta an
slags vara eller icke vara, utan det förefaller mig vara nödvändigt
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att Utskottet söker sammanjemka de olika meningarna i frågan. För Om anslag 
att möjligen vinna en sådan samman!emkning hemställer jag, Herr ^ frsäff- 
i alman, om återremiss pa punkten. — -

Friherre Klinckowström: Med afseende å hvad Grefve Sparre, 
ordföranden i Stats-Utskottet, yttrat kan jag icke annat än beklaga, 
att Stats-Utskottet så litet iakttagit sin grundlagsenliga pligt att behö
rigen utreda de frågor, som dit hänvisas. Om jag ser på denna så 
kallade bilaga Litt. K i statsverkspropositionen pag. 97, innehåller 
den, på sätt Grefve Sparre rigtigt anmärkt, uppgift på åtskilliga för
måner, såsom dagafiöning och dylikt, som skulle utgå till det befäl,h vilket 
skulle hafva sig uppdraget att hålla reda på beväringsmanskapet och 
föra hithörande rullor. Men, mine herrar, detta Utskottets förslag 
till stat för Gotlands nationalbeväring, samma som skulle gälla för 
Hallands bataljon (Vesternorrlands bataljon) (Blekinge bataljon), är icke 
annat än 3 qvartsidor, oaktadt, enlig vanlig praxis, Stats-Utskottet, när 
det varit fråga om att godkänna en stat, fogat denna vid sitt be
tänkande. Så har nu emellertid icke skett. Jag kan icke förklara 
orsaken till en sådan glömska, om den icke kan ligga i den kapp
löpning, som egt rum mellan Stats-Utskottets utlåtanden och Bevill- 
nings-Utskottets tullbetänkande.

pligtsområ- 
clenas befäl 

m. fl. 
(Forts.)

När vidare denna fråga var före här i Kammaren, fattades först 
beslut rörande punkten 10 angående detta anslag till Gotlands national
beväring, Vesternorrlands och Blekinge bataljoner. Denna punkt 
blef af Kar maren godkänd utan diskussion; men när derefter den 
12:te punkten förekom, som rörde det indelta befälets godtgörelse 
för besvär med rullföring etc., uppstod en ganska liflig diskussion. 
Jag vet icke, om Grefve Sparre var närvarande i Kammaren vid 
detta tillfälle, men här voro närvarande statsutskottsledamöter, som 
yttrade sig, bland dem Friherre Leijonhufvud. kläde det då icke 
varit desse statsutskottsledamöters pligt att erinra om denna fråga? 
Det är visserligen sant, att slutet blef att denna Kammare godkände 
förslaget om 150,000 kronor till godtgörelse åt befälet för rullföring, 
men detta skedde dock först efter en liflig diskussion och efter vo
tering, som utföll med 64 ja mot 44 nej. Det synes mig hafva varit 
Stats-Utskottets pligt att påvisa detta säregna förhållande, som seder
mera kommit på tal. Så skedde icke. År nu detta då så farligt, 
att en återremiss bör ega rum? Jag tror det icke. Grefve Sparre 
har af punkten a) uppläst en del, men har visligen undvikit att upp
läsa större delen, »såsom icke inverkande på frågan». Nu är emeller
tid förhållandet, att denna icke upplästa del i så väsentlig mån inver
kar, att den onödiggör hvarje återremiss. Jag skall bedja att få upp
läsa jemväl hvad Grefve Sparre ansåg icke höra till frågan. Kammaren
beslöt att, »med godkännande af ofvan »----------» omförmälda förslag
till stat för Blekinge bataljon och till nya stater för Gotlands national
beväring samt Hallands och Vesternorrlands bataljoner, medgifva att 
ej mindre Gotlands nationalbevärings nuvarande anslag till den del, 
som för nationalbeväringens nya stat icke behöfver tagas i anspråk, 
än äfven marinregementets anslag, allt efter det medel å dessa begge 
anslag blifva tillgängliga, må från och med år 1887 och intill dess
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(Korts.)

slutlig reglering af vederbörande anslag kan ega rum, användas i 
män af behof till genomförandet af de föreslagna staterna för Ble
kinge, Hallands och Vesternorrlands bataljoner.» I detta beslut, som 
blöt fattadt af båda Kamrarne och således är Riksdagens beslut, fin
nes således antydt, att de medel, som för denna reorganisation möj
ligen behöfvas vid (lossa beväringsbataljoncr, kunna tagas af särskilda 
medel tills vidare, som Riksdagen i donna punkt a) antydt, och, 
hvilken antydan intet finnes nämndt rörande detta bcväringsbefäls 
godtgörclse med anslag på 150,000 kronor. Då denna reorganisation 
icke kan blifva fullt färdig till nästa Riksdag, och Kong!. Maj:t i 
detta medgifvande har tillräckliga medel i sin hand att bekosta hvad 
som erfordrar penningar, finner jag alldeles onödigt att för den skull, 
pa sätt Grefve Sparre yrkat, återremittera punkten. Jag anhåller 
således vördsamt om bifall till Utskottets förslag till voterings
proposition.

Herr vice Talmannen: För min del kan jag icke annat än
instämma med Grefve Sparre i yrkandet om återremiss. Donna fråga 
synes mig framför allt angå Andra Kammaren. Det står nemligen 
så till med denna fråga, att båda Kamrarne genom sammanstämmande 
beslut gjort en anvisning på det anslag, hvarom här är fråga att be
stämma. Skulle Första Kammarens beslut i denna punkt vid den 
gemensamma omröstningen blifva Riksdagens, då är naturligtvis också 
det nyssnämnda gemensamma beslutet honorcradt. Skulle motsatsen 
inträffa, finnas inga penningar anvisade till ett ändamål, som Riks
dagen godkänt. Under sådana förhållanden synes det mig vara en 
påfallande nödvändighet, att Stats-Utskottet åtminstone gör ett försök 
att sammanjemka de båda besluten, och att detta till och med från 
första Kammarens synpunkt är cn skyldighet mot Andra Kammaren.

Jag anhåller om återremiss på punkten.

Grefve Sparre: 1 anledning af de anmärkningar, talaren på
elfsborgsbänken framstält, har jag vågat ännu eu gång begära Kam
marens uppmärksamhet för några ögonblick, lian började med att 
beröra den ofta omtalade frågan om kapplöpningen mellan de olika 
Utskotten. Det vore verkligen skäl, att de, som så mycket tala om 
donna, kapplöpning, toge reda på, genom sammanställande af data, 
huruvida hufvudtitlarne från Stats-Utskottot i år inkommit så mycket 
tidigare än föregående år. De skulle då finna, att det icke ligger 
någon grund för detta talet om kapplöpning Utskotten emellan.

Han omtalade vidare, att de af mig omnämnda staterna icke bi
fogats Utskottets betänkande. Jag vet, att det ofta händt, att sådana 
stater bifogats betänkandet; men då de stå intagna i den Kongl. 
propositionen, som är för alla tillgänglig, kan ja,g icke finna det vara 
ett fel att’.i detta som i så många andra fall endast hänvisa till den 
Kongl. propositionen.

Vidare påpekade lian,3: att ett argument icke blifvit anfördt af 
dem, som önskade bifall till Utskottets hemställan i fråga om detta 
anslag. Jag vet icke, om han har rätt att klandra motståndarne, der-
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för att de icke anfört ännu ett skäl förutom dem de framdragit och Om anslag 
som visat sig tillräckliga, för att deras yrkande skulle bifallas. %S^.n

Då han uppläste Utskottets kläm i förevarande punkten N:o ^npUgtsområ- 
och påstod att penningar för ändamålet skulle finnas, äfven om nu clcnas befäl 
ifrågavarande anslag icke beviljades, ber jag att få uppläsa Kongl. *». fl- 
Maj:ts förslag i detta hänseende, innehållande detsamma som Stats- (Forts.) 
Utskottet föreslagit, med den skillnad att Utskottet tillagt ett vilkor, 
som jag tog mig friheten att nyss icke uppläsa, emedan det icke in
verkar på saken. Kongl. Maj:t har föreslagit, att .Riksdagen måtte,
»med godkännande af ofvan omförmälda förslag till stat för Blekinge 
bataljon och till nya stater för Gotlands nationalbeväring samt Hal
lands och Ycstcrnorrlands bataljoner, medgifva att ej mindre Got
lands nationalbevärings nuvarande anslag till den del, som för natio- 
nalbeväringens nya stat icke behöfver tagas i anspråk, än äfven 
marinregementets anslag, allt efter det medel å dessa begge anslag 
blifva tillgängliga, må från och med år 1887 och intill dess slutlig 
reglering af vederbörande anslag kan ega rum, användas i mån af 
behof till genomförandet af de föreslagna staterna för Blekinge, Hal
lands och Vcsternorrlands bataljoner.»

De medel, som genom de beslutade förändringarna komma att 
vinnas, torde, i den mån de komma att ingå, behöfvas till helt andra 
ändamål, än hvad talaren synts antaga. De behöfvas nemligen till 
de fasta lönerna vid corpserna.

Grefve Hamilton: Hvad Grefve Sparre anfört är, enligt min
åsigt, fullt tillräckligt för en återremiss. Jag vill blott hafva anmärkt 
mot talaren på elfsborgsbänkcn och hans uppläsande af hela denna 
punkt, att Stats-Utskottot i sitt betänkande hänvisat till den Kongl. 
propositionen. Hvar och cn har ju således tillfälle att der inhemta 
hvad han för frågans bedömande behöfver veta. Jag yrkar likaledes 
återremiss.

Efter härmed slutad öfverläggning gjorde Herr Grofven och Tal
mannen enligt de derunder framstälda yrkandena propositioner, först 
på godkännande af den i förevarande punkt föreslagna voteringspro
position och sedan derpå att punkten skulle till Utskottet återförvisas, 
samt förklarade sig anse den senare propositionen vara med öfver
vägande ja besvarad.

Herr Falk, Wilhelm, begärde votering, i anledning hvaraf upp
sattes, justerades och anslogs en omröstmngsproposition af följande 
lydelse:

Den, som godkänner den af Stats-Utskottct i dess memorial Nio 
37 (punkten 5:o) föreslagna voteringsproposition, röstar:

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
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Vinner Nej, visas punkten åter till Utskottet.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—22;
Nej—68.

6— 8 punkterna.

De föreslagna voteringspropositionerna godkändes.

Föredrogos å nyo och godkändes Lag-Utskottets den 30 och 31 
nästlidne Mars bordlagda utlåtanden:

N:o 48, i anledning af väckt motion om tillägg till förordningen 
angående sparbanker den 1 Oktober 1875;

N:o 49, i anledning af väckt motion om stadgande angående be
handling af ärenden, som angå endast byar eller mindre samfällig- 
heter å landet; och

N:o 50, i anledning af väckt motion med förslag till stadgande 
i fråga om skyldigheten att uppfostra oäkta barn.

Herr Lefjler väckte eu motion, N:o 55, angående skrifvelse till 
Kongl. Maj:t med begäran om framläggande af förslag till lag för 
meddelande af koncessioner åt enskilde att anlägga telegraf- eller 
telefoninrättningar.

Denna motion bordlädes.

Upplästes ett inlemnadt läkarebetyg af följande lydelse:

Att Riksdagsmannen i Första Kammaren P. M. Söderberg i 
Rosendala, för närvarande lider af en lindrig magkatarrh (catarrhus 
ventriculi), och att han, af denna anledning, är i behof af några da
gars stillhet och hvila, varder härmed, enligt begäran, ex officio 
intygadt.

Maur. Malmberg, 
Provinsialläkare.

Jönköping den 31 Mars %1886.



Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr NordenféU under 
fjorton dagar från och med denna dag.

Lördagen den 3 April. 7 N:o 23.

Justerades tre protokollsutdrag för detta sammanträde, hvarefter 
Kammaren åtskildes kl. 1,42 e. m.

In fidem
A von Krusenstjerna.


